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PATKOLÁSTAN
Bármely lovaságazatot nézzük, a megfele-
lő  patkolás  kulcs  a  várt  siker  érdekében.  
Az ügetősportban a patkolásnak még na-
gyobb a jelentősége, a gyors ügető jár mód 
kialakításában. A témában tartott szakmai 
napra  Magyarországra  érkezett  Claës  
Ljung, a svéd ügetőtulajdonosok egyik ve-
zetője, aki egyúttal az európai amatőrhaj-
tók  szervezetének  is  elnöke,  és  értékes  
gondolatokat osztott  meg nemcsak a pat-
kolásról, de az ügetőtenyésztés svédorszá-
gi és európai helyzetéről is.
Két kitűnő patkolókovács szakértővel érke-
zett:  Lennart  Guran  Andersson  a  legna-
gyobb svéd lóklinika vezető kovácsa, míg 
Patrick  Hedqvist  az  egyik  legnevesebb  
patkolóiskola oktatója, emellett évek óta a 
legjobb svéd lovakat is patkolja.
A kurzuson a részletes elméleti oktatás mel-
lett  lehetőség  nyílt  kérdések  feltevésére  is.  
Az előadók konkrét példákon keresztül mu-
tatták be munkájukat, illetve részletesen be-
számoltak tapasztalataikról. Az elméleti ok-
tatást gyakorlati bemutató követte, ahol kü-
lönböző problémás lovakat vezettek elő a 

magyar  trénerek,  és  a  kovácsok  bemutat-
ták, hogy milyen módon kezelik és patkol-
ják  azokat.  A  nap  gyakorlatilag  egy  
workshop volt, az egész eseményről video-
felvétel készült, így azok is tanulhatnak be-
lőle,  akik  nem tudtak  részt  venni  a  képzé-
sen.  Az  eseménynek  komoly  visszhangja  
volt a Facebookon is. (Fotóink ezen az ese-
ményen készültek.)

FÓKUSZBAN A TENYÉSZTÉS
A sorozat következő rendezvényén a tenyész-
tési kérdések kerültek előtérbe. Az egyesület 
elnöke, dr. Balogh Attila az ügetőtenyésztés 
általános  helyzetéről  és  a  következő évek  
feladatairól  beszélt.  A  vitaindító  gondola-
tok  után  Tóth  Izabella  az  ügetőtenyésztés  
genetikai  szempontjaira,  a  tenyészérték-
becslés  szerepére  és  annak  fontosságára  
hívta fel a figyelmet. Az ezzel kapcsolatos 
munka több mint tíz éve zajlik dr. Bokor ár-
pád irányításával, ez alatt az idő alatt nagy 
adatbázist  dolgoztak  fel  azzal  a  céllal,  
hogy minél pontosabb kép jöjjön létre a ha-
zai tenyészanyag minőségéről. Az elhang-
zottakat érdeklődve fogadta a hallgatóság.

Élénk vita bontakozott ki az ágazat jelenle-
gi helyzetéről. Számos javaslat, hozzászó-
lás is elhangzott az ügetőtenyésztés és az 
ügetősport  fejlesztéséről  és megújításáról.  
Fontos szempontnak tartják a tenyésztők a 
nyitottságot és a külföldi tapasztalatok fel-
használását.  Sokan  úgy  ítélik  meg,  hogy  
az egyesület által tervezett genetikai frissí-
tésre nagy szükség van, ugyanakkor a csi-
kófelnevelés és az előkészítő tréning terü-
letén is számos tennivaló akad.

TAKARMÁNYOZÁSTAN
A versenylovak  megfelelő  és  korszerű  ta-
karmányozásáról  szóló  napon  dr.  Kutasi  
orsolya és Eoin Thompson volt a két meg-

hívott szakértő, utóbbi írországból érkezett 
a TRM-től. Mindketten nagyon hasznos és 
részletes előadást tartottak, teljesen közért-
hetően,  mindenki  számára  követhetően  
mutatták be a szakterületüket.
Sok jó kérdést kaptak a hazai ügetősport 
képviselőitől, ami bizonyítja a téma fontos-
ságát. Az új ismeretek birtokában vélhető-
en a tenyésztők, a tulajdonosok a jövőben 
a takarmányozást sokkal céltudatosabban 
és átgondoltabban végzik majd, remélhe-
tően  ez  a  versenypályán  jobb  eredmé-
nyekben  realizálódik.  Az  előadás  sok  új  
információt  nyújtott  az  anyakancák  tartá-
sához,  a  csikóneveléshez  és  a  versenylo-
vak speciális takarmányozásához is. 

A  Magyar  Buiatrikusok  Társasága  szerve-
zésében  az  állatorvostudományi  Egyete-
men tartott lótakarmányozási szakmai nap-
hoz csatlakozva az ügetősport képviselői is 
hallhatták a brit dr. Teresa Hollands Phd, a 
Surrey Egyetem oktató-kutatójának előadá-
sát a ló emésztési sajátosságáról és a külön-
böző takarmányozási stratégiákról. Az ame-
rikai joe Pagan Phd, a Kentucky Lovas Kutató-
központ orvosának előadása a sportélettan-
ról és a dietetikáról, ezen belül pedig a szén-
hidrátok és zsírok szerepéről, az ízületi problé-
mák és a bakpata megelőzéséről szólt.

TRÉNING
A főtéma az edzés és  a teljesítménymaxi-
malizálás volt. A francia LeTrot két munka-
társa,  Emmanuelle  Morvillers  és  damien  
Beau  tartottak  előadást.  Mindketten  több  
évtizede  dolgoznak  az  ügetőversenyzés-
ben és a tenyésztésben, tapasztalataik szé-
les körűek. Beszéltek a yearlingek betanítá-
sától  kezdve  a  fiatal  lovakkal  végzendő  
munkákig számos témáról,  részletesen be-
mutatták  a hároméves  és  idősebb ügetők-
kel  kapcsolatos  feladatokat.  A  problémás  
lovaikkal  kapcsolatban is  értékes tanácso-
kat  kaptak  a  résztvevők,  továbbá  lehető-
ség nyílott személyes beszélgetésekre is.
Az előadást dr. Nyerges-Bohák zsófia ál-
latorvos tette teljessé, aki a lovak edzése, 
teljesítménye, túledzése témát járta körül.

VERSENYTECHNIKA
A versenyintézőségi feladatok és a verseny-
technikai  kérdésekben  az  osztrák  verseny-
üzem képviselői voltak segítségünkre: dr. Peter 
Truzla,  az  osztrák  ügetőközpont  elnöke,  
egyben  a  European  Trotting  union  (uET)  
technikai  vezetője,  valamint  josef Bayer,  a 
Krieau  ügetőpálya  versenyintézőségének  
vezetője.  Mindketten  több  évtizedes  ta-
pasztalattal rendelkeznek a versenyszerve-
zés és a versenyintézőségi munka területén. 
Az első órák videofelvételek alapján koráb-
bi  esetek  részletes  elemzésével,  tanulmá-
nyozásával,  a  szabályok  gyakorlati  alkal-
mazásának vizsgálatával teltek, míg a nap 

második  felében élesben követték végig a  
meghívottak a futamokat és fogalmazták meg 
javaslataikat. A kollégák tapasztalatcseréje 
fejlesztheti a versenyintézőség munkáját. Ki-
emelten foglalkoztak a résztvevők a jár mó-
dok megítélésének kérdésével.  A konzultá-
ció és a versenynapi munka során sok olyan 
kérdés merült  fel,  melyekről  a külföldi  ven-
dégek elmondták véleményüket, nemzetkö-
zi  tapasztalataikat,  illetve azt,  hogy ők mi-
lyen  megoldásokat  találnak  bizonyos  ese-
tekre. Kiemelt figyelmet fordítanak a bizton-
ságra és  a  szakszerűségre,  továbbá nagy  
hangsúlyt fektetnek a fogadók érdekeire.

TENYÉSZTÉSI MÓDSZEREK, 
FELNEVELÉS
A szakmai napok közül a legutóbbi ameri-
kai tapasztalatokat mutatott be. Az előadó 
dr. Paul F. Spears volt, aki az egyik legna-
gyobb amerikai  árverési  cég,  a  Standard-
bred Horse Sales Company elnöke. Koráb-
ban ő volt a világhírű Hanover Shoe Farms 
alelnöke,  ő  tenyésztette  Windsong’s  Le-
gacyt és nagyszámú más kiemelkedő üge-
tőt.  Az  ügetőversenyzésben  közel  ötven  
éve tevékenykedik, fő szakterülete a geneti-
ka,  pedigrisztika  és  árverések  szervezése.  
Az  Egyesült  államokból  hasonló  kaliberű  
szakember nemcsak hazánkban, de a régi-
óban sem járt eddig. jelenléte komoly nem-
zetközi visszhangot váltott ki. 
Előadásában  a  rokontenyésztés  és  a  vo-
naltenyésztés kérdéseivel foglalkozott, pél-
dákkal  is  bemutatta  a  párosítás  lehetősé-
geit. Elmondta véleményét az x-pozícióról 
és  beszélt  a  tenyésztés  eredményességét  
befolyásoló  helyes  döntésekről.  Részlete-
sen bemutatta, hogy milyen elvek vezérlik 
a  tenyésztői  munkáját.  A  Hanover  Shoe  
Farmsról átfogó előadást tartott, a kancák 
párosításától  kezdve  a  fedeztetések  vég-
zésén,  a  csikók  elletésén,  felnevelésén,  
gyógyításán  keresztül  a  yearlingek  felne-
veléséig  és  az  árverésre  felkészítésükig  
mindent részletekbe menően bemutatott.

Krebs András

kéPzéssel a Magasabb színvonaléRT
előadássorozat ügetős szakembereknek

Az  elmúlt  években  jól  tetten  érhető  az  a  szakmai  munka  és  képzési  
irány, amit  az ügető Tenyésztők országos Egyesülete végez a Kincsem 
Parkban. Több előadásból álló sorozatot szerveztek – lebonyolításában 
a  versenyszervező  és  a  versenyrendező  hathatós  segítséget  nyújtott,  
az  anyagi  feltételek  biztosításában  az  Agrárminisztérium  segített  –,  
neves  külföldi  és  a  legjobb  hazai  előadók  bevonásával  elméleti  és  
gyakorlati órákon kaptak tájékoztatást az ügetős szakemberek a korszerű 
tenyésztés,  felnevelés,  egészségtan,  takarmányozás,  tréning és  patkolás  
témakörökből.  Az  egyesület  vallja,  hogy  a  minőségi  ügetősport  és  a  
szakmai színvonal emelkedése csak folyamatos képzéssel és a sportban 
részt  vevők  megfelelő  tájékoztatásával  érhető  el.  Az  eseménysorozat  
szervezésétben dr. Balogh Attila elnök, Fazekas Andrea, Kótun Károly és 
Szécsi Rezső, az egyesület munkatársai vettek részt.
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Krebs András

kéPzéssel a Magasabb színvonaléRT
előadássorozat ügetős szakembereknek

Az  elmúlt  években  jól  tetten  érhető  az  a  szakmai  munka  és  képzési  
irány, amit  az ügető Tenyésztők országos Egyesülete végez a Kincsem 
Parkban. Több előadásból álló sorozatot szerveztek – lebonyolításában 
a  versenyszervező  és  a  versenyrendező  hathatós  segítséget  nyújtott,  
az  anyagi  feltételek  biztosításában  az  Agrárminisztérium  segített  –,  
neves  külföldi  és  a  legjobb  hazai  előadók  bevonásával  elméleti  és  
gyakorlati órákon kaptak tájékoztatást az ügetős szakemberek a korszerű 
tenyésztés,  felnevelés,  egészségtan,  takarmányozás,  tréning és  patkolás  
témakörökből.  Az  egyesület  vallja,  hogy  a  minőségi  ügetősport  és  a  
szakmai színvonal emelkedése csak folyamatos képzéssel és a sportban 
részt  vevők  megfelelő  tájékoztatásával  érhető  el.  Az  eseménysorozat  
szervezésétben dr. Balogh Attila elnök, Fazekas Andrea, Kótun Károly és 
Szécsi Rezső, az egyesület munkatársai vettek részt.

➔ LóVERSENy


